

However, as a recent convert to the world history approach (I never had much use for the old Western Civilization survey) I cannot share his indifference to what is taught at the introductory level. World History, Western Civilization, Canadian History, or Modern Europe - most first year students will not digest «the body of information» or attain the «useful understanding» that would satisfy our professional standards.

But they will get a general impression of and an orientation towards what in the past they can most meaningfully identify with. I believe that is no longer the nation-state or even the Western cultural tradition.

Therefore it is not a matter of indifference whether the first year history course is local, national, civilizational, or global. Content, and even more, approach, count too.

Ralph Croizier
University of Victoria

Readers' reactions and comments on the teaching of history, including suggestions for further topics and authors, should be directed to:

Professor Wendy L. Mitchinson
Chair, CHA Teaching of History Committee
Department of History
University of Waterloo
Waterloo, Ontario
N2L 3G1

THE SOCIAL SCIENCE FEDERATION OF CANADA

First Column - January 1988

This first Column for 1988 will deal mainly with the Federation's lobbying activities and with news from the Social Sciences and Humanities Research Council. In the interest of time and space, I will be very brief. Do not hesitate to contact me for additional information, either by phone (613) 238-6112 or by electronic mail (Netnorth/Bitnet, SSFC@UOTTAWA).

Funding of R&D As expected, the Prime Minister used the Conference on Technology and Innovation to announce federal funding of \$1.3 billion for new science and technology initiatives over the next five years. While the precise use to be made of these sums of money is not entirely clear, it would appear that some \$250 million will be devoted to a program of Centres of Excellence and several million to the creation of undergraduate scholarships in science and engineering.

Toutefois, à cause de ma récente conversion à l'enseignement de l'histoire du monde (je n'ai jamais cru en l'ancienne vision de l'histoire de la civilisation occidentale), je ne partage pas son indifférence pour la matière qui est enseignée dans les cours d'introduction. L'histoire du monde, l'histoire de la civilisation occidentale, l'histoire du Canada ou l'histoire de l'Europe moderne - la plupart des étudiants de première année n'assimileront pas «l'ensemble de l'information» ou n'atteindront pas un «niveau de compréhension» qui satisfasse nos standards professionnels.

Mais ils retiendront une vision du passé et une direction générale vers ce à quoi ils peuvent le mieux s'identifier dans le passé. Je crois que ce n'est plus l'approche de nation-État ou même de tradition occidentale qui prévaut.

Il n'est donc pas indifférent que la matière enseignée dans les cours de première année soit de l'histoire locale, nationale, occidentale ou mondiale: le contenu, et plus encore l'approche, comptent aussi.

Ralph Croizier
Université de Victoria

Veillez faire parvenir vos réactions, vos commentaires ou vos suggestions au sujet de l'enseignement de l'histoire à l'adresse suivante:

Professeure Wendy L. Mitchinson
Présidente du Comité d'enseignement de l'histoire
Département d'histoire
Université de Waterloo
Waterloo, Ontario
N2L 3G1

LA FÉDÉRATION CANADIENNE DES SCIENCES SOCIALES

Première Chronique - Janvier 1988

Cette première Chronique de l'année 1988 sera consacrée presque entièrement aux activités de lobbying de la Fédération et aux nouvelles du Conseil de Recherches en Sciences Humaines. L'espace alloué à cette Chronique étant restreint, je serai très bref. N'hésitez pas à m'appeler (613) 238-6112 ou à communiquer par courrier électronique (Netnorth/Bitnet, SSFC@UOTTAWA) pour avoir plus d'informations.

Financement de la R&D Lors de la Conférence nationale sur la Science et la Technologie, tenue à Toronto du 13 au 15 janvier et présidée par le Premier Ministre, le gouvernement a mis fin à quelques mois de «suspense» en annonçant qu'une somme de 1.3 milliards de dollars serait attribuée, au cours des cinq prochaines années, à la R&D au Canada. On ne sait pas encore de façon précise comment ces sommes seront utilisées: il semble clair qu'environ 250 millions de dollars seront consacrés à un programme de bourses

The balance, that is to say a sum of \$1 billion, will be allocated following consultations with various Ministers. Needless to say, the Social Science Federation of Canada will make strong representations on at least two aspects of this recent announcement: first of all, we will stress the fact that the social sciences are very much absent from the initiatives just announced, and that the government is thereby defeating its objective which is to increase Canada's competitiveness in international markets. The problems facing our economy are not only of a technological nature: they relate at least as much to the diffusion of the new technologies, their management and their acceptance by society. These are social science issues. The Federation will also make representation to government that a significant proportion of the yet unallocated \$1 billion should be given to the Social Sciences and Humanities Research Council.

Statistics Canada The Federation's representations for a greater accessibility of Statistics Canada data will soon produce concrete results. We learned recently that university researchers will be offered a 70% discount on Statistics Canada's publications. You will remember that, following drastic cuts in this agency's budget, the price of publications has skyrocketed. This 70% discount, available to university researchers only, will bring the prices back to more sensible levels. In addition, the government is giving serious consideration to modifying the Depository Libraries Program, so as to include machine-readable products. All university libraries are considered as Depository Libraries and therefore have access to Statistics Canada products free of charge.

National Science Policy The Federation has submitted a Brief to the Working Group on Basic Research established by the Council of Ministers of Science and Technology. This Group is one of seven Working Groups charged with developing an action plan for the national science policy. The Federation's Brief contribution to the implementation of a national science policy. Copies of the Brief are available from the Secretariat.

Copyright Act The first series of amendments to the 1924 Copyright Act will shortly receive third reading. This first series dealt mainly with the rights of creators, and it leaves unanswered many questions related to users' rights. The Minister of Communications will bring forward, in April, a second set of amendments which, it is hoped, will adequately cover the rights of users of copyright materials. Needless to say, the Federation will monitor this dossier very closely.

News from the Social Sciences and Humanities Research Council William E. Taylor stepped down as President, on December 31, 1987. The

de premier cycle en sciences naturelles et en génie, mais l'utilisation du milliard de dollars restant est encore indéterminée. Il va sans dire que la Fédération va faire des représentations sur au moins deux aspects de ces récentes annonces: tout d'abord, nous allons souligner l'absence totale des sciences sociales dans les initiatives annoncées jusqu'à présent, et attirer l'attention du gouvernement sur le fait qu'en négligeant totalement les sciences humaines, il s'expose à manquer complètement la cible qu'il s'est donnée, à savoir d'augmenter la compétitivité du Canada sur les marchés internationaux. Les problèmes auxquels le pays fait face ne sont pas seulement de nature technologique, mais relèvent beaucoup plus de l'ordre de la diffusion des technologies, de leur gestion et de leur acceptation sociale. Ce sont là des questions qui concernent les sciences sociales au premier chef. Par ailleurs, la Fédération va faire pression pour qu'une proportion importante du milliard de dollars non encore alloué soit accordée au Conseil de Recherches en Sciences Humaines.

Statistique Canada Les efforts de la Fédération en faveur d'une plus grande accessibilité des données de Statistique Canada vont enfin porter fruit: de source sûre, nous avons appris que le gouvernement va réduire de 70%, pour la clientèle universitaire seulement, le prix des publications sur support papier de Statistique Canada. On sait que, suite aux coupures effectuées dans le budget de cette agence fédérale, les prix des publications avaient connu des hausses exorbitantes. Autre bonne nouvelle: le gouvernement s'apprêterait à élargir le programme des Bibliothèques de dépôt, afin d'inclure les produits ordinairement parmi la liste des produits disponibles gratuitement. Toutes les bibliothèques universitaires font partie du réseau des Bibliothèques de dépôt.

Politique scientifique nationale La Fédération a soumis au Groupe de travail sur la recherche fondamentale formé par le Conseil des Ministres de la Science et de la Technologie un mémoire soulignant l'importance de la recherche fondamentale en sciences sociales dans la mise en oeuvre de la politique scientifique. Le Mémoire est disponible au Secrétariat de la Fédération.

Loi sur le droit d'auteur On peut considérer qu'à toutes fins pratiques, la première série d'amendements à la Loi sur le droit d'auteur est maintenant adoptée. Ces amendements contiennent encore bien des aspects insatisfaisants, du point de vue des utilisateurs. La Ministre nous promet, pour le mois d'avril, une deuxième série d'amendements qui, espérons-le, tiendront compte des droits des utilisateurs des oeuvres couvertes par le droit d'auteur. La Fédération continuera à suivre ce dossier de près.

Secretary of State has appointed John Leyerle as acting President, while the search for a new President continues. Ericka Bruce, former Director General, Programs Branch, resigned last September. She has been replaced by Ralph Heintzman, who took up his post on October 26. On a different subject: at a special meeting to be held on January 29, 1988, the SSHRCC will consider the recommendations submitted by its sub-committee on priorities. This sub-committee is chaired by Gilles Paquet.

A new Federation member The Social Science Federation of Canada is pleased to welcome as its 24th constituent member the Canadian Indian/Native Studies Association.

Social Science Magazine At its January 16 meeting, the Board of Directors of the Federation decided to abandon the project of a Federation-sponsored social science Magazine. This Magazine would have popularized the results of social science research to a wide audience.

Christian Pouyez,
Executive Director

Second Column - March 1988

In many ways this column constitutes a type of interim progress report on the Federation's activities. We are all impatient to see the successful culmination of our various activities, however, it often seems that final out comes are long in coming. Nevertheless, I hope that you will find this column useful, and as usual, I would be more than pleased to receive your comments.

Funding of R&D More than two months have elapsed since the government announced, with a great fanfare of publicity, federal funding of \$1.3 billion for the development of R&D in Canada. No further statement has been made by the government on the distribution of the \$1.3 billion since the formal announcement made in January. However, we have been able to compile some information, culled from various sources, which although inconclusive, is still of interest.

- the Program of Centres of Excellence, which is to be launched as part of the new research initiative, was to be reserved for the engineering and natural sciences disciplines. The Federation objected strongly to this form of discrimination and organized a lobbying campaign

Nouvelles du Conseil de Recherches en Sciences Humaines Quelques nouvelles brèves: William Taylor a quitté son poste de Président le 31 décembre. Ses fonctions sont occupées, par interim, par John Leyerle, le doyen des membres du Conseil. Le gouvernement poursuit ses recherches en vue de combler la Présidence. Par ailleurs, le Conseil a maintenant un nouveau Directeur général des Programmes en la personne de Ralph Heintzman, depuis le 26 octobre 1987. Il remplace Ericka Bruce, qui a quitté le Conseil le 24 septembre. Dans un autre ordre d'idées, le Conseil étudiera, lors d'une réunion spéciale prévue pour le 29 janvier, le Rapport du Groupe de Travail sur les Priorités, présidé par Gilles Paquet.

Nouveau membre de la Fédération Une vingt-quatrième association s'est jointe à la Fédération: nous souhaitons la bienvenue à l'Association canadienne pour les études autochtones/Canadian Indian/Native Studies Association.

Magazine de sciences sociales Lors de sa réunion du 16 janvier, le Conseil d'administration de la Fédération a décidé d'abandonner définitivement le projet de créer, sous les auspices de la Fédération, un Magazine qui vulgariserait les résultats des recherches en sciences sociales.

Christian Pouyez,
Directeur général

Deuxième Chronique - Mars 1988

Cette Chronique constitue une sorte de rapport intérimaire: quelle que soit notre impatience de voir aboutir certains dossiers, force nous est de constater que les décisions sont parfois longues à venir. J'espère que vous trouverez néanmoins les informations de cette Chronique utiles.

Financement de la R&D Il y a maintenant près de deux mois que le gouvernement annonçait, à grand renfort de publicité, l'attribution d'une somme de 1.3 milliards de dollars au développement de la R&D au Canada. Depuis, le gouvernement est resté silencieux, et rien n'a encore été annoncé quant à la distribution de cette «manne». Toutefois, nous avons pu réunir les quelques éléments d'information suivants:

- sur les 1.3 milliards, environ 250 millions devaient être attribués à un Programme de centres d'excellence réservé aux disciplines de sciences naturelles et de génie. Notre Fédération s'est objectée avec vigueur à cette discrimination et a organisé une campagne de lobbying destinée à ouvrir le programme des Centres d'Excellence à toutes les disciplines. De nombreuses lettres et

aimed at convincing those Ministers involved in the issue into opening the program to all academic disciplines. A number of letters and telegrams were sent to appropriate Ministers, underlying the contributions made by the social sciences with regards to the objectives sought by the government in this Program. Several other organizations joined in this lobbying activity and it would appear that these representations have had a decided impact. Due in large measure to the opposition voiced by certain Ministers, the Cabinet Committee on Economic Development delayed its decision regarding the Centres of Excellence. This issue is being further discussed and it would seem that, in all likelihood, the three federal granting councils will be responsible for the administration of this Program. This should ensure the participation of social science disciplines.

- many conversations around Ottawa are focusing on how the remaining funds, once the Centres are funded, will be spent. It is impossible in such a short column to give you a sense of the incredible number of rumors circulating on this subject. The long and the short of it is that a substantial part will probably be attributed to the newly established Ministry of Science, Industry and Technology, for its operating budget or, according to other rumors, for subsidy grants. You may well wonder what will be left, if anything, for the three research councils. Well, it would seem that a certain part of the allocation will be reserved for them, however, it is impossible to tell if this will involve mere symbolic allocations or, on the other hand, significant budget increases. The Federation and its members have intervened in this area and have lobbied the government to allocate most of these new research funds to the three research councils.

These issues will be discussed anew on March 15th and it is only at that time (or, more likely, a few days or a few weeks later), that we will know if our representations have had any real impact.

Copyright Act The first series of amendments to the 1924 Copyright Act (known as Bill C-60) is now before the Senate. The Standing Committee on Banking is presently holding public audiences on the project. The Federation was invited to testify and on March 3rd a delegation comprising of Mr. Denis Magnusson, M. Jean-Pierre Gaboury and M. Robert Davidson attempted to convince the Senators of the necessity to substantially modify this Act and in particular, to keep in mind the rights of users (i.e. students and professors whose research would become much more difficult and onerous if the project were adopted without modification). The group also underlined the necessity for the Minister of Communications to table a second set of amendments to the Copyright Act which had originally been promised for the month of April 1988.

télégrammes ont été envoyés par nos membres à tous les ministres concernés, soulignant la contribution majeure des sciences sociales aux objectifs poursuivis par le gouvernement dans ce programme de Centres d'excellence. De semblables représentations ont été faites par quelques autres organismes, et il semble qu'elles aient eu un impact réel, puisque le Comité du Développement Économique du cabinet a du retarder sa décision concernant ce Programme, en raison de l'opposition de certains ministres. Les discussions se poursuivent sur cette question, et on pense maintenant à confier la gestion de ce programme aux trois Conseils subventionnaires, ce qui, par le fait même, rendrait les sciences sociales admissibles.

- la question qui alimente bien des conversations à Ottawa depuis quelques semaines est celle de l'utilisation qui sera faite des sommes qui resteront, quand les Centres auront été financés, soit environ un milliard de dollars. Là dessus, les rumeurs les plus variées ont cours: les plus cyniques (et peut-être les plus réalistes!) croient que la majeure partie de ces fonds sera absorbée par le budget de fonctionnement du nouveau Ministère de l'Industrie, de la Science et de la Technologie. D'autres, plus optimistes, pensent que le Ministère utiliserait ces fonds pour des programmes de subventions... Plusieurs autres ministères aimeraient également avoir leur part du gâteau, cela va sans dire... Qu'advient-il, dans tout cela, des Conseils subventionnaires? On leur réserverait une partie de l'enveloppe, sans qu'on sache qu'il s'agira d'une somme symbolique, ou au contraire, de véritables augmentations de leurs budgets de base. Là encore, la Fédération et ses membres sont intervenus pour réclamer que le gouvernement attribue l'essentiel du milliard de dollars aux trois Conseils de recherche.

C'est le 15 mars que le gouvernement discutera à nouveau ces questions et nous saurons peu après si nos représentations ont eu l'impact escompté.

Loi sur le droit d'auteur Le projet de loi C-60, qui constitue la première série d'amendements à la Loi de 1924 sur le droit d'auteur, est maintenant devant le Sénat. Le Comité du Sénat sur les banques tient présentement des audiences publiques sur le projet, et le 3 mars, une délégation composée de MM. Magnusson, Gaboury et Davidson a tenté de convaincre les Sénateurs de la nécessité de modifier le projet de loi, en particulier pour tenir compte des droits des utilisateurs. Nous avons également souligné la nécessité pour la Ministre des Communications de déposer, au plus vite, la deuxième série d'amendements, originellement promise pour le mois d'avril 1988.

Nouvelles du Conseil de Recherches en Sciences Humaines Il semblerait que la nomination d'un nouveau Président soit annoncée d'une journée à l'autre. Entretemps, sous la

News from the Social Sciences and Humanities Research Council The appointment of a new President of the Council is now a matter of days (or so we are told!). In the meantime, under the leadership of acting President John Leyerle the SSHRC is putting the finishing touches to the Second Report on Priorities. Dean Gilles Paquet chaired the Task Force on Priorities II, whose mandate included amongst other things, a review of the Council's strategic thrust, and the formulation of new program initiatives which would make the best possible use of government funding, should it become available. The Task Force reported to Council in late January. According to our sources all recommendations but one have been accepted. The Report will now be the subject of a wide consultation. More on this in the next Column.

The Federation's 1988-1989 plan of action At its January meeting, the Board of Directors approved the Federation's budget and action plan for 1988-1989. This document is too long to be reproduced or even summarized here. I invite you, however, to write to the Federation's Secretariat, should you wish to receive a copy of it. Furthermore, I though it might be of interest to all readers of this Column to have a listing of all Task Forces and Committees of the Federation. This will give you some sense of the Federation's activities and it will allow you to participate more directly, if you so wish, in the work of your Federation. Due to space limitations, I will simply indicate the title of each group:

Task Force on Copyright.
Task Force on the Revision of the Access to Information and Privacy Act.
Task Force on Statistics Canada.
Task Force on the National Science Policy.
Sub-Committee on Funding of the Federation.
Organizing Committee for the SSFC Conference on the new curriculum.
Task Force on Matching Grants/Fiscal Treatment of social science R&D.
Task Force on the role of social sciences in an information society.
Task Force on Communications Strategy for the SSFC.
Task Force on the functioning of SSHRC's Research Grants Program.

I hope that you will not hesitate to contact me if you have any questions about any of these groups.

Christian Pouyez
Executive Director

direction de John Leyerle, président par intérim, le Conseil met la dernière main au Rapport de son Groupe de travail sur les Priorités II. Présidé par le doyen Gilles Paquet, ce Groupe avait pour mandat, entre autres, de re-examiner le rôle du Conseil dans le domaine de la recherche stratégique et de proposer de nouvelles initiatives dans l'éventualité où le Conseil obtiendrait de nouveaux fonds. Le Rapport a été discuté par le Conseil fin janvier, et toutes ses recommandations sauf une ont été acceptées. Le rapport sera bientôt soumis à une consultation en bonne et due forme auprès de la communauté universitaire. D'autres détails dans la prochaine Chronique.

Le plan d'action de la Fédération pour 1988-1989 Lors de sa dernière réunion, le Conseil d'administration de la Fédération a approuvé son budget et son plan d'action pour l'année 1988-1989. J'invite toute personne intéressée à se procurer une copie de ce plan à écrire au Secrétariat de la Fédération. D'autre part, j'ai pensé qu'il pourrait être utile de vous donner une liste sommaire des groupes de travail mis sur pied par la Fédération. Il vous sera ainsi possible de mieux saisir le rôle joué par votre Fédération. L'espace étant très restreint, je me borne à vous donner les titres des groupes:

Groupe de travail sur le droit d'auteur.
Groupe de travail sur la révision de la Loi d'accès à l'information.
Groupe de travail sur Statistique Canada.
Groupe de travail sur la politique scientifique nationale.
Sous-comité sur le financement de la Fédération.
Comité d'organisation de la conférence sur le nouveau curriculum.
Groupe de travail sur les subventions de contrepartie et sur le traitement fiscal de la R&D en sciences sociales.
Groupe de travail sur les sciences sociales et la société d'information.
Groupe de travail sur la stratégie de communications de la Fédération.
Groupe de travail sur le fonctionnement du programme de subventions de recherches du CRSHC.

Pour tout renseignement concernant ces divers groupes, ou pour nous faire connaître vos vues sur ces sujets, n'hésitez pas à me contacter.

Christian Pouyez
Directeur général
